
 

 

Besvarelse af spørgsmål nr. 618 (Alm. del), som Sund-
hedsudvalget har stillet til indenrigs- og sund-
hedsministeren den 21. juni 2007 
 

Spørgsmål 618: 
"Hvordan forholder ministeren sig til, at læger uvægerligt vil blive nærmest 

tvangsplaceret i specialer, de ikke brænder for, med deraf følgende forrin-

gelse af patientsikkerheden i Danmark?" 

 

Svar: 
Baggrunden for 4-årsfristen er, at det danske sundhedsvæsen i høj grad 

har brug for kompetente lægers arbejdskraft. Vi har simpelthen brug for en 

hurtigere og mere målrettet specialisering. 

 

Omlægningen af speciallægeuddannelsen er aftalt gennemført med Dan-

ske Regioner og Lægeforeningen. I omlægningen indgår blandt andet en 

såkaldt 4-årsfrist. Fristen betyder, at yngre læger skal have påbegyndt sid-

ste del af speciallægeuddannelsen (hoveduddannelsen) senest 4 år efter, 

at de har påbegyndt deres kliniske basisuddannelse. Lægerne har således 

4 år til at gennemføre en klinisk basisuddannelse (1 år) og introuddannelse 

(½-1 år). 

 

Jeg må indrømme, at jeg har svært ved at se, hvordan dette er ensbety-

dende med, at læger bliver tvangsplaceret i specialer, som de ikke brænder 

for. Alle specialer er trods alt lægeligt arbejde. Mig bekendt er der ingen 

uddannelse, der giver garanti for, at man kommer til at beskæftige sig med 

lige nøjagtigt det, man allermest drømmer om. Og i den nuværende speci-

allægeuddannelse er der heller ikke nogen garanti for, at lægerne kan væl-

ge lige det speciale de ønsker. Her er imidlertid en risiko for, at lægen bru-

ger alt for lang tid på at kvalificere sig til et speciale, som han eller hun alli-

gevel ikke opnår ansættelse indenfor. Endelig vil jeg gerne understrege, at 

Yngre Lægers uddannelsesenquète viser, at mange læger rent faktisk er 

parate til at vælge andre specialer, hvis det der står øverst på ønskelisten, 

er svært at få. 

 

Endelig vil jeg gerne understrege, at jeg på ingen måde kan se, hvordan 

omlægningen af speciallægeuddannelsen kan forringe patientsikkerheden i 

Danmark. Formålet er tværtimod at sikre det danske sundhedsvæsen det 

nødvendige antal speciallæger i alle specialer. 
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